

---

28th June 2021

**The Most Rev. Richard Gagnon**

President

Canadian Conference of Catholic Bishops

2500 Don Reid Drive

Ottawa, ON K1H 2J2

Your Grace,

The discovery of hundreds of human remains at the sites of former Indian Residential Schools run by Catholic institutions in Kamloops, BC and Cowessess SK, is devastating. Indigenous communities, Catholics, and Canadians at large are calling for a renewed response from our Church to atone for its role in the Indian Residential School System.

As Catholics in Canada, our communities are all actively engaged in the reconciliation process. Those involved directly in residential schools have made individual apologies which has helped with some healing for Indigenous communities. We also recognise that many initiatives have been undertaken in dioceses across Canada.

All of us, including our Indigenous partners and members, agree that more is needed. This is a new moment in which to acknowledge that the Church as a whole as well as the country as a whole were complicit in this cultural genocide by what we did and what we failed to do.

Catholics across Canada are looking for clear, courageous leadership from our leaders in the Catholic Church. As Catholics invested in the reconciliation process we continue to see as vital next steps that you:

· Invite the Holy Father, as the spiritual

Monseigneur,

La découverte de centaines de restes humains sur les sites d'anciens pensionnats indiens gérés par des institutions catholiques à Kamloops, en Colombie-Britannique, et à Cowessess, en Saskatchewan, est dévastatrice. Les communautés autochtones, les catholiques et l'ensemble des Canadiens demandent une réponse renouvelée de la part de notre Église afin de s'amender pour son rôle dans le système des pensionnats autochtones.

En tant qu'ordres religieux au Canada, nos communautés sont toutes activement engagées dans le processus de réconciliation. Les personnes directement impliquées dans les pensionnats ont présenté des excuses individuelles, ce qui a contribué à la guérison des communautés autochtones. Nous reconnaissons aussi que plusieurs initiatives ont été entreprises dans des diocèses à travers le Canada.

Nous sommes tous d'accord, y compris nos partenaires et membres autochtones, pour dire qu'il faut faire davantage. Ceci est un moment de renouveau permettant de reconnaître que l'Église entière ainsi que le pays entier ont été complices de ce génocide culturel, autant par ce que nous avons fait que par ce que nous n'avons pas fait.

Partout au Canada, des catholiques cherchent un leadership clair et courageux de la part de nos leaders dans l'Église catholique. En tant que catholiques engagés dans le processus de réconciliation, nous continuons de considérer comme essentielles ces prochaines étapes de votre part :

- inviter le Saint-Père, en tant que chef spirituel de

---

leader of the Catholic Church, to come and deliver a formal apology in person.

- Disclose all outstanding records and information about the running of residential schools.

- Develop and fund a national, Indigenous-led, Catholic reconciliation plan which includes addressing intergenerational trauma, supporting survivors, the reclamation of Indigenous language and culture, educational and awareness-raising materials to decolonize our minds and hearts, and other programs essential to the healing process.

There is a new collective consciousness about the nature of the colonialism, racism, and abuse of the residential school system. This awareness demands a renewed, collective response from our church that builds on the work each of us has done with our own partners.

This is a kairos moment, and we are prepared to answer the call. Let us do this work together in the name of our faith.

Yours sincerely,

l'Église catholique, à venir présenter des excuses officielles en personne.

- divulguer tous les dossiers et informations en suspens concernant le fonctionnement des pensionnats.

- élaborer et financer un plan de réconciliation catholique national, dirigé par les autochtones, qui comprend la résolution des traumatismes intergénérationnels, le soutien aux survivants, la récupération des langues et cultures autochtones, du matériel éducatif et de sensibilisation pour décoloniser nos esprits et nos cœurs, ainsi que d'autres programmes essentiels au processus de guérison.

Il existe une nouvelle conscience collective de la nature du colonialisme, du racisme et des abus du système des pensionnats. Cette prise de conscience exige une réponse renouvelée et collective de la part de notre église.

C'est un moment de kairos, et nous sommes prêts à répondre à l'appel.

Faisons ce travail ensemble au nom de notre foi.

Je vous prie d'agréer, Monseigneur, l'expression de mes sentiments distingués,

Sincèrement vôtre,

### ***Joint Ecological Ministry (JEM)***

JEM is a collaboration of religious communities and partners using their resources to promote caring for Creation and living within planetary limits.

[jemcanada@outlook.com](mailto:jemcanada@outlook.com)

## **On behalf of the following Congregations**

**Congregation of the Sisters of St. Joseph in Canada**

**Society of Jesus**

**Société Saint-Paul**

**Sisters of Charity of the Immaculate Conception**

**Institute of the Blessed Virgin Mary (Loretto Sisters)**

---

**Missionnaires Oblats de Marie Immaculée Province Notre-Dame du Cap**

**Our Lady's Missionaries**

**Les Soeurs de Saint-Joseph de Saint-Hyacinthe**

**Sisters of the Holy Names of Jesus and Mary**

**Congrégation de Notre -Dame**

**Grey Nuns of Montreal**

**Les Augustines de la Miséricorde de Jésus**

**Servantes de Notre-Dame, Reine du Clergé**

**Visitation Province, Congregation of Notre Dame of Montreal**

**Soeurs de la Charité de Saint-Louis**

**Sisters of Saint Anne - Les Soeurs de Sainte-Anne**

**Congrégation des soeurs de Saint-Joseph de Saint-Vallier**

**Sisters of Service**

**Sisters of St. Martha, Antigonish**

**Ursuline Religious of the Diocese of London in Ontario**

**Soeurs de Sainte Croix**

*\*Signatures last updated June 28, 2021\**